
گفتوگو

جواد زرینچه، کاپیتان ســـابق اســـتقلال معتقد است 

استقلال فصل گذشته با همین کادر فنی توانست بهترین 

نتایج را کســـب کند، اما درخصوص حضور مربی جدید،  

شفر باید تصمیم گیری کند. کاپیتان سابق آبی ها نیز مانند 

خیلی ها جزء طلبکاران باشگاه است، آن هم در حالی که 

مدیران استقلال تاکید کرده اند نگرانی ای بابت طلبکاران 

ندارند. گفت وگوی »فرهیختگان« ورزشی با مربی سابق 

استقلال تهران را در ادامه می خوانید.

چه تحلیلی از اوضاع فعلی استقلال خصوصا بعد از 

باخت خانگی به السد دارید؟

به نظر من استقلال شـــرایط خوبی دارد. درست است 

که آنها در بازی رفت مقابل السد قطر شکست خوردند، 

ولی به نتیجه بازی برگشـــت خیلی امیدوار هســـتم و 

پیش بینی ام این اســـت که اســـتقلال بتواند در بازی 

برگشـــت در قطر پیروز شـــود، چون در گذشته هم این 

اتفاق افتاده است. 

یعنی اســـتقلال می تواند به جمع چهار تیم نهایی 

ملحق شود؟

امیدوارم این اتفاق بیفتد. تیم های استقلال و پرسپولیس در 

آسیا همیشه جزء تیم های تراز اول بوده اند و خیلی از تیم های 

قدرتمند آسیا از نام این دو هراس دارند. بنده به عنوان یک 

استقلالی قدیمی دوست دارم این اتفاق بیفتد. 

عملکرد شفر را در این مدت چطور دیدید؟ خیلی ها 

به او انتقاد می کنند. 

 درست اســـت که این روزها منتقدان زیادی دارد، اما من 

عملکرد او را در ابتدای لیگ، خوب توصیف می کنم. شما 

نگاه کنید او فصل گذشته آن استقلالی که شرایطش اصلا 

خوب نبود را متحول کرد و حتی توانســـت با این تیم هم 

قهرمانی جام حذفی را به دســـت بیاورد و هم در آسیا جزء 

هشـــت تیم برتر باشد. امسال هم فقط یک باخت آورده و 

مطمئن باشید تیمش باز هم به رتبه های بالاتر خواهد رسید. 

بسیاری از پیشکسوتان استقلال به عملکرد فتحی 

در این تیم نیز گلایه دارند. شما هم با آنها همراهید؟

مشـــکل ما فتحی یا شخص دیگری نیست که در باشگاه 

استقلال پست می گیرند. مشکل وزارت ورزش است که 

چنین احکامی را صادر می کند. چرا نباید یک پیشکسوت 

استقلال مدیرعامل این تیم باشد؟ یک بار هم یکی از ما 

را امتحان کنند. شاید عملکرد ما بهتر از افرادی باشد که 

تجربه کار در این تیم را ندارند. 

اما فتحی توانســـته در این مدت کم طلب خیلی از 

افراد را پرداخت کند. 

اگر خودِ بازیکنان نمی خواستند، ایشان نمی توانست قطعا 

چنین کاری را انجام دهد. آن طور که من شنیدم، خیلی 

از طلبکاران مقدار زیادی از مطالبات خود را بخشیده اند. 

البته خود من چند سال است که مقدار خیلی کمی از پولم 

باقی مانده، اما نمی دانم چرا پرداخت نمی شود. شاید ما 

برای استقلال زحمت نکشیدیم و شاید اصلا مدارک ما در 

باشگاه نیست که طلبکار هستیم. 

یعنی ممکن است شما هم به صف شاکیان بپیوندید؟ 

در مقابل مطالبات میلیـــاردی بازیکنان، طلب ما پول 

خرد است. اگر پرداخت کردند که از آنها تشکر می کنم و 

اگر ندادند، فدای سر هواداران استقلال. قصد شکایت 

ندارم. 

ایـــن روزها بحث حضور فرهـــاد مجیدی یا مجتبی 

جباری به عنوان مربی در کادر فنی استقلال شنیده 

می شود. با حضورشان موافقید؟

من نمی توانم در این مورد اظهارنظر کنم. شفر به عنوان 

نفر اول کادر فنی باید تشخیص بدهد که نیاز به نفر جدید 

دارد یـــا خیر. اما این را می دانم که همین کادر در فصل 

گذشـــته بهترین نتایج را گرفت. شفر هم مربی باهوشی 

است و قطعا بهترین تصمیم را خواهد گرفت. 
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انصاریفرددرگالاتاسرای؟
ســـایت روزنامه »فوتو اســـپور« ترکیه مدعی شد باشگاه گالاتاسرای با تکیه 

بر قوانین لیگ های معتبر اروپایی همانند آلمان، ایتالیا و روسیه که برخی 

باشـــگاه ها می توانند با موافقتنامه فدراســـیون فوتبال کشورشان با وجود 

پایان زمان فصـــل نقل وانتقالات بازیکن جدیـــدی را جذب کنند امیدوار 

به عقد قرارداد با کریم انصاری فرد، ملی پوش ایرانی اســـت. نامه باشـــگاه 

گالاتاســـرای به فدراسیون ترکیه ارسال شـــده و در صورت اخذ موافقتنامه 

ویژه قرارداد ملی پوش ایرانی منعقد خواهد شـــد. این در حالی اســـت که 

باشـــگاه ناتینگهام فارست و آیتور کارانکا )سرمربی( تیم انگلیسی از توافق 

با کریم انصاری فرد برای عقد قرارداد خبر دادند؛ تیمی که در چمپیونشیپ 

انگلیس بازی می کند. 

تاییدجریمه۳۶۴هزاردلاریاستقلال
پروپیـچ بـا قـراردادی دوسـاله در سـال ۹۴ بـه اسـتقلال پیوسـت و در مدت 

زمـان حضـورش در جمـع آبی هـای پایتخـت، بـرای ایـن تیم پنـج گل به ثمر 

رسـاند. در فصـل دوم ایـن بازیکـن مـورد تاییـد منصوریـان قـرار نگرفـت و با 

قـرار گرفتـن نـام ایـن بازیکـن در لیسـت مـازاد اسـتقلال، او راهی کشـورش 

شـد. پـس از آن بـا شـکایت بـه فیفـا خواسـتار پرداخـت مطالبـات خود شـد 

کـه به نظـر می رسـد فیفـا بـه نفـع ایـن بازیکـن رای داده و اسـتقلال مجبـور 

بـه پرداخـت ۳۶۴ هـزار دلار اسـت. امیرحسـین فتحـی، مدیرعامل باشـگاه 

اسـتقلال در ایـن خصـوص تاکیـد کـرد نامـه ای بـرای باشـگاه نیامـده ولـی 

باشـگاه در ایـن پرونـده جریمه شـده اسـت. 

واکنشاسدیبهبحثبازیباآرژانتین
پیشنهاد بازی دوستانه به فدراسیون ایران برای برگزاری دو دیدار در آمریکا 

بـــا تیم های آرژانتین و کلمبیا در چند روز اخیر جزء مهم ترین اخبار فوتبال 

ایران بوده اســـت. حمیرا اسدی، رئیس کمیته بین الملل فدراسیون فوتبال 

درخصوص انتشار نامه شرکت پیشـــنهاددهنده به »ایسنا« گفت: »ما تنها 

پیشـــنهاد اولیه را دریافت کرده  بودیم و منتظر بودیم کی روش بیاید و این 

پیشنهاد را بررسی کند، به همین خاطر رزومه شرکت مذکور را بررسی نکردیم. 

در حال حاضر در شرایطی نرمال برای سفر به آمریکا نیستیم. نامه ای مبنی بر 

پیشنهاد برگزاری بازی دوستانه در کانادا هم ندیده ام .« 

نظرعجیبعابدینیدربارهکیروش
امیـــر عابدینی، رئیس ســـابق کمیته اقتصادی فدراســـیون فوتبال دیروز 

در گفت وگویـــی رادیویـــی اظهـــار داشـــت: »بحث کـــی روش مثل یک 

زگیل روی پیشـــانی فدراســـیون شـــده اســـت. اگر او ما را اذیت می کند 

جراحـــی اش کنیم. اگـــر ما واقع بین باشـــیم باید تکلیف کـــی روش بعد 

از جام جهانی روشـــن می شـــد. کـــی روش بالاتر از فوتبال مـــا قرار گرفته 

و جایـــگاه او خوب تعریف نشـــده اســـت یا اگر هم حرفه ای تعریف شـــده، 

ما هنـــوز بلد نیســـتیم حرفه ای با او رفتـــار کنیم.« 

وی درخصـــوص اینکـــه آیا تیم ملـــی می تواند قهرمان جام ملت ها شـــود، 

گفت: »خیر، این کار بســـیار مشـــکل اســـت. ما در والیبـــال در جهان به 

جایگاه خوبی رســـیده ایم. نزدیک به چهار مربی در این رشـــته عوض شـــد 

ولـــی اتفاقـــی نیفتاد، امـــا در فوتبال این گونه نیســـت. وقتی مـــا از ایران 

بیرون می رویم و در مســـابقات مختلف شـــرکت می کنیم با مشـــکل مواجه 

می شـــویم. من مطمئن هســـتم در جـــام ملت ها دچار مشـــکل خواهیم 

شـــد مگر اینکه شـــانس با ما باشد.« 

کفارهکدامگناه؟
1. خبر گرفتن جشـــن 

سالگرد شـــش تایی ها 

توســـــــط باشــــــگاه 

پرسپولیس از آن دسته 

اخباری است که احتمالا 

فقط در ایران می شنویم؛ اینکه مدیر یک باشگاه در آخرین روز فرصت 

پرداخت مطالبات، جای دنبال علی دایی و مســـعود همامی و سوشا 

مکانی و محمد قاضی دویدن، بیاید ســـخنرانی کند که ما آنیم که ۴0 

سال قبل رستم بود پهلوان!

در تمـــام دنیا تیم های بزرگ شکســـت های حقیرانـــه و پیروزی های 

خیره کننده دارند. رئال مادرید در ال کلاسیکو باخت با هشت گل و برد 

با 11 گل هم داشته! همین تیم سابقه خوردن هشت گل از اسپانیول 

را هم دارد. منچستر و آرسنال و میلان و یوونتوس و چلسی و من سیتی 

و پی اس جی هم در تاریخ خودشـــان چنیـــن بردها یا باخت هایی را 

دارند. شـــاید کانون هواداران آنها بیاید و در چنین روزهایی مراسمی 

برگزار کند و ســـالگرد شکست خوردن رقیب را جشن بگیرد، اما اینکه 

باشگاهی خودش چنین جشنی را برگزار کند، عجیب است؛ مخصوصا 

اگر آخرین روزی باشد که فرصت داشته باشی بدهی ها را پرداخت کنی. 

فوتبال برد و باخت زیاد دارد، اما باید ورزشی باشی تا این را بفهمی. 

2. بعد از اینکه مدیر روابط عمومی باشـــگاه پرسپولیس با خوشحالی 

از این ســـخن گفت که همه پرونده های بدهی بسته شده اند و باشگاه 

فقط به دایی و همامی بدهکار است، همین طوری طلبکار است که از 

سقف آسمان می ریزد پایین؛ از سوشا مکانی بگیرید تا میثاق معمارزاده 

و محمد قاضی!

نه اینکه وضع اســـتقلال بهتر باشـــد که مطمئنا طلبکارانی دارند که 

یکی یکی پیدایشان می شود. همین دو فقره یازالده و پروپچیچ نزدیک 

هشـــت تا 10 میلیاردی برای استقلال کنتور خواهند انداخت و بماند 

که هنوز صد و ســـی و پنج هـــزار دلار از پول جباروف مانده. بماند که 

ده ها پیشکسوت دیگر هم احتمالا از این باشگاه طلب دارند. قصه این 

بدهی ها کی تمام می شود؟ کی نفسی می کشیم و می گوییم حساب ها 

واقعا صاف شد؟ این وســـط مدیران دو باشگاه سال قبل چگونه ادعا 

کردند که تمام بدهی ها را پرداخت کرده اند و تمام پرونده ها را بسته اند؟ 

این مدیرها و تاوان میلیاردی سوء مدیریت شان، کفاره کدام گناه بود؟

مسئولان باشگاه پرسپولیس در تلاش هستند مشکلات مالی 

این باشگاه را به حداقل برسانند. در همین زمینه تلاش هایی 

هم انجام شد، اما آنقدر مشکلات مالی این باشگاه زیاد بوده 

و هســـت که مدیران این باشگاه دچار مشکلات گوناگونی 

هم شده اند. البته آنها در روزهای اخیر مشکلاتی هم برای 

پرداخت طلب بازیکنان و مربیان سابق خود داشتند و تلاش 

کردند برای جلوگیری از حذف تیم از لیگ قهرمانان آسیا در 

سال آینده بخشی از بدهی ها را بپردازند که البته درنهایت 

هم موفق نشدند بدهی خود را به مسعود همامی و علی دایی 

پرداخت کنند، هرچند گفته می شـــود تا یکی دو روز آینده 

این تسویه حساب ها انجام شود تا بدهی های ثبت شده این 

باشگاه در کنفدراسیون فوتبال آسیا به صفر برسد. 

پرداختیبهبازیکنانکمترازسایرتیمها

مشـــکل بزرگ دیگر این است که بازیکنان و مربیان فعلی 

پرســـپولیس هم بابت عدم دریافت مطالبات خود شاکی 

هســـتند. آنها تا اینجای لیگ برتـــر فقط حدود 10 تا 1۵ 

درصد از قرارداد خود را دریافت کردند و این در حالی است 

که باشگاهی مثل نفت مسجد سلیمان به بازیکنانش حدود 

2۵ درصـــد از قراردادشـــان را پرداخت کرده و این موضوع 

باعث شـــده بازیکنان بیشتر از قبل ناراحت شوند. مدیران 

پرســـپولیس از اردوی این تیم در کرواسی به بازیکنان قول 

پرداخت پول دادند، اما تا اینجا نتوانســـته اند به وعده های 

خود جامه عمل بپوشانند. 

  بهدنبالراهیبرایاعتراض

بازیکنان پرســـپولیس مدعی هســـتند که مدیران باشگاه 

قول پرداخت مبلغی بیشـــتر را به آنها داده بودند، اما تا این 

لحظه این اتفاق رخ نداده اســـت. این بی پولی و فشارهای 

واردشده به بازیکنان پرسپولیس در آستانه بازی با الدحیل 

باعث شده محفل خصوصی بازیکنان و رختکن تیم تبدیل 

به کوه آتشفشـــانی شده که هر لحظه امکان فوران داشته 

باشد. بازیکنان در محافل خصوصی خود از پرداخت نشدن 

مطالبات شان ناراحت هستند و بارها راهکارهای نشان دادن 

اعتراض خود را مرور کرده اند. 

  مصاحبهجمعیبعدازالدحیل

این بار اما بازیکنان پرســـپولیس قصـــد اعتصاب ندارند و 

نمی خواهند با تعطیل کردن تمرینات، خود را مقابل هواداران 

قرار دهند، چراکه وضعیت این روزهای پرســـپولیس واقعا 

حساس است. مصاحبه کردن علیه باشگاه هم باعث می شود 

طبق قرارداد، بازیکنان جریمه شوند و این موضوع هم باعث 

می شـــود از نظر مالی ضرر کنند. بازیکنان پرسپولیس در 

همین رابطه تصمیم به انجام مصاحبه دسته جمعی گرفته اند 

و می خواهند بعد از بازی با الدحیل صحبت های زیادی را 

با هم انجام دهند. 

  بهانهحذفاحتمالیازآسیا!

اگر پرسپولیس در بازی با الدحیل به برتری برسد و راهی مرحله 

نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا شود، بازیکنان پرسپولیس از 

موضع قدرت در مصاحبه های خود از بدقولی های باشگاه 

پرسپولیس گله خواهند کرد، اما اگر این بازی منجر به حذف 

پرسپولیس از این رقابت ها شود، آن وقت بازیکنان پرسپولیس 

همین مشـــکلات مالی را دلیلی برای حذف از این رقابت ها 

عنوان خواهند کرد. این قول و قرارهایی است که بازیکنان 

پرســـپولیس با یکدیگر گذاشته اند و باید دید دوشنبه شب 

بعدی چه اتفاقی در ورزشگاه آزادی رقم خواهد خورد. 

  پولبازیکناندرجیبطلبکاران

چیزی که مشـــخص اســـت اینکه بازیکنان پرسپولیس از 

بدقولی های مالی این باشگاه ناراضی هستند و همین مساله 

آنها را ناراحت کرده اســـت. از طرف دیگر مسئولان باشگاه 

پرسپولیس مبالغی را که برای پرداخت به بازیکنان شان در 

نظر داشتند، به طلبکارانی اختصاص دادند که از این باشگاه 

شکایت کرده اند. این وضعیت حمیدرضا گرشاسبی را دچار 

چالش هایـــی کرده و باید دیـــد او که خود را مدیر بحران ها 

می داند، از پس این بحران چگونه برخواهد آمد. 

قول و قرار شاگردان برانکو برای یک اعتراض دسته جمعی

فوران آتش  خشم پرسپولیسی ها بعد از الدحیل؟

طلبکارم، اما شکایت نمی کنم

زرینچه: چرا یک پیشکسوت مدیرعامل استقلال نمی شود؟

اکبرلطفینژاد
روزنامهنگار

هومنجعفری
روزنامهنگار
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حسنبابازاده
روزنامهنگار

پس از هفته ها انتظار بالاخره حکم نهایی کمیته استیناف درخصوص سوپرجام 

جنجالی برگزار نشـــده و تعیین تکلیف قهرمان این جام صادر شـــد با این وجود 

همان طور که انتظار می رفت واکنش هایی در پی صدور این حکم مشاهده شد 

که در فوتبال ایران بی سابقه نبوده و نخواهد بود!

باشگاه استقلال پس از صدور حکم به نفع تیم رقیب مدعی شد که مساله را از 

طریق مجـــاری بین المللی و نهادهایی مثل دادگاه عالی ورزش دنبال می کند 

رفتاری که البته اگر حکم به زیان پرســـپولیس هم صادر می شد از جانب طرف 

مقابل به همین شکل می دیدیم. 

همان طور که فصل گذشـــته هواداران تراکتورسازی هم معتقد بودند در زمینه 

ماجرای قهرمانی پرسپولیس و تخلفات مهدی طارمی، باید به دادگاه CAS شکایت 

و قهرمانی سرخ پوشان باطل شود. همان طور که احتمالا هواداران و حتی مسئولان 

برخی دیگر از باشگاه های فوتبال در کشور هنگام به خطر افتادن منافع خود به 

روش های مشابهی متوسل می شوند؟ اما به راستی ریشه این پدیده در کجاست 

و چرا باشگاه های ما در مواقع و مقاطع اضطراری قاعده بازی را رعایت نمی کنند؟

زمانی که یک باشـــگاه لیگ برتری با دریافت مجوز و مستندات لازم  وهمچنین 

پرکردن فرم مربوطه برای حضور در مســـابقات لیگ برتر کشـــور اعلام آمادگی 

می کند در واقع صلاحیت برگزار کننده مســـابقات، شامل فدراسیون فوتبال و 

سازمان لیگ را پذیرفته است که هنگام بروز هر تخلفی طبیعتا اختیار و امکان 

رسیدگی به موضوع را خواهند داشت. اما اگر حکم صادره به نفع یا به میل باشگاه 

مربوطه نباشد شاهد چنین مصاحبه های عجیبی در شکایت به فیفا و  ای اف سی 

و دادگاه عالی ورزش هستیم. 

مثل این است که به طور مثال یک شخص حقیقی یا حقوقی در دادگاه صالح کشور 

محکوم شود و در صورتی که حکم علیه وی صادر شود ادعا کند در اعتراض به این 

حکم به یک دادگاه بین المللی خارج از مرزها پناه خواهد برد!

البته این گونه موضع گیری ها بیش از آنکه جنبه حقیقی داشته باشد ابزاری است 

برای محبوب ماندن در انظار هواداران معترض که به سادگی در برابر قانون تمکین 

نمی کنند و تا زمان رسیدن به نتیجه مطلوب مورد نظر خودشان آرام نمی گیرند. 

متاسفانه چنین فضایی مدیران فوتبال کشور را تحت تاثیر خودش قرار می دهد تا 

آنجا که برای آرام شدن هواداران هم که شده به هر حکم و دستوری که بر خلاف 

میل شان باشد، اعتراض می کنند. 

این قاعده ویژه باشـــگاه استقلال نیســـت و در صورتی که حکم سوپرجام علیه 

پرسپولیس صادر می شد هم قطعا شاهد چنین مصاحبه ها و ادعاهایی از جانب 

مسئولان این باشگاه بودیم اما تا چه وقت باید رفتارهای آماتوری و غیرحرفه ای 

مدیران فوتبالی ما تحت تاثیر خواسته و مطالبات بعضا نادرست هواداران شان 

باشد؟ آیا کسب محبوبیت نزد هواداران و کاهش فشار افکار عمومی بهانه مناسبی 

است که منجر به چنین رفتار نادرست و تضعیف وجهه فوتبال و ورزش ایران در 

عرصه جهانی باشد؟

اعتراض رسمی باشگاه استقلال به دادگاه عالی ورزش قطعا نتیجه ای برای این 

باشگاه به همراه نخواهد داشت چراکه صلاحیت رسیدگی به این پرونده قطعا در 

اختیار برگزار کننده مسابقات، یعنی فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ برتر فوتبال 

ایران قرار دارد اما تنها تاثیر چنین دادخواستی پایین آوردن وجهه و اعتبار ورزش 

و فوتبال ایران در عرصه جهانی اســـت. پیام روشن چنین اقدامی این است که 

باشگاه های ایرانی صلاحیت فدراســـیون خودشان را زیر سوال می برند و برای 

رســـیدن به خواسته های خودشان خواستار رسیدگی در یک دادگاه خارجی به 

چنین پرونده و موضوعاتی هستند!

شـــاید انتظار می رود در راستای جلوگیری از وقوع اتفاقات مشابه وزارت ورزش 

و جوانان نسبت به توجیه مدیران باشگاه ها در این خصوص اقدام کند تا از این 

پس شاهد احترام و تمکین باشگاه ها در قبال اعتبار و صلاحیت مراجع قانونی 

داخلی باشیم!
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